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Referat fra møde i arbejdsgruppen: 

DM Rådgivende Forum 

(dmr-forum@listserv.deic.dk) 
 

Mødedato/Tid: 2024-11-22, 09:15 – 11:00  

Sted: Online:  https://deic.zoom.us/j/5756591338 

 

Mødedeltagelse: 

Medlemmerne af Arbejdsgruppen 
Deltager 

i mødet 
Institution 

1. Anne Gerdes gerdes@sdu.dk Ja SDU 

2. Carina Ollerup Christensen coch@its.aau.dk Ja AAU 

3. Evgenios Vlachos evl@bib.sdu.dk Nej SDU 

4. Jens Hybschmann jehy@itu.dk   Ja ITU 

5. Jonas Rank Møller jrm@adm.ku.dk Nej KU 

6. Katrine Flindt Holmstrand kafh@dtu.dk  Ja DTU 

7. Kaare Aagaard kaag@au.dk Ja AU 

8. Lene Offersgaard leneo@hum.ku.dk Ja AU 

9. Mareike Buss mabu.lib@cbs.dk Ja CBS 

10. Mathias Boy Holst mho.it@cbs.dk Nej CBS 

11. Michael Rasmussen micr@dtu.dk Ja DTU 

12. Per Møldrup-Dalum per@cas.au.dk   Nej  AU 

13. Rainer Bohm rb@its.aau.dk  Nej AAU 

14. Sacha Zurcher sazu@kb.dk  Ja RUC 

Sekretariat 
Deltager i 

mødet 
Institution 

15. Anne Sofie Fink Anne.sofie.fink@deic.dk (09:15 - 10:00)  Ja DeiC 

16. Sandra Boerman Sandra.boerman@deic.dk  Ja  DeiC 

 

Dagsorden 

Punkt Emne 

1. 
09:15 

Velkomst og godkendelse af dagsorden   
v. Kaare Aagaard og alle 

 
Kommentarer: 
Kaare Aagaard er stedfortræder for forpersonen til dette møde.  
Kaare Aagaard byder velkommen, og introducerer dagsordenen.  
Dagsordenen godkendes.  
 
Ingen referat fra sidste møde, som var strategiseminar d. 12. og 13. september. DMRF’s bidrag til DeiC 
bestyrelsens strategiseminar ses i bilag: 01_02_Endelig version af materiale til DeiC Bestyrelsens Seminar 
2024.  
 
Bilag: 
01_01_Dagsorden DM Rådgivende Forum 2024_11_22 
01_02_Endelig version af materiale til DeiC Bestyrelsens Seminar 2024 
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2. 

09:20 

 

Opfølgning på indstillinger til DeiC bestyrelsens strategiseminar 2024  
- med efterfølgende debat  
v. Anne Sofie Fink 
 
Kommentarer: 
Anne Sofie Fink, chef for data management ved DeiC, gennemgår opfølgning fra bestyrelsens 
strategiseminar 30.09-01.10.2024. Bilagene kan læses i DM Rådgivende Forum’s Teams kanal.  

 
Diskussion  

 
- Flere medlemmer af DMRF påpeger, at DeiC’s bestyrelse bør overveje og tage stilling til, 

hvordan aktiviteter i EOSC og Open Science generelt skal håndteres i lyset af den nuværende 
globale geopolitiske situation og universiteternes sikkerhedsindsatser. Samtidig er det vigtigt 
at fastholde princippet om "as open as possible, as protected as necessary". Trusted Research 
Environments (TREs) er en del af EOSC’s agenda, og DeiC vil fortsat evaluere relevansen og 
værdien af EOSC's position. 
 

- Det fremhæves, at FAIR-dagsordenen ikke er i modstrid med de udfordringer, der følger af 
geopolitiske trusler. Den aktuelle situation påvirker dog, hvordan infrastrukturen skal 
designes. Forskere ønsker fortsat internationalt samarbejde og mulighed for datadeling. 
 

- Der udtrykkes skuffelse over materialet sendt til bestyrelsesseminaret. Det var vanskeligt for 
bestyrelsen at adskille DeiC’s bidrag om data management fra DMRF’s bidrag. Der var mange 
sider og bilag, og formidlingen var ikke tilstrækkelig klar. Formatet for og tiden til behandling 
af bidraget fra DMRF var begrænsende for indholdets behandling af bestyrelsen.  

 
- Det påpeges, at DeiC’s bestyrelse tilsyneladende prioriterer datamanagement og DMRF’s 

indstillinger lavt. Dette understreges også af et manglende engagement fra bestyrelsens 
medlemmer i forhold til kommunikation og forankring på egne institutioner. 

 
Spørgsmål og svar 
Hvad er bestyrelsens respons vedrørende succeskriterier for DeiC Dataverse? 

o Punktet blev ikke behandlet på bestyrelsens strategiseminar, da tjenesterne endnu ikke er 
fuldt implementerede. Det forventes at blive drøftet ved bestyrelsens strategiseminar i 2025. 
DMRF: Denne melding er imod DMRFs ønske om succeskriterier for hvad det kræver at have 

en fuld implementering af tjenesterne.  
 

Er hvert universitet selv ansvarligt for at ansøge om Core Trust Seal (CTS)-certificering? 
o DeiC’s ledelse vender tilbage med svar.  

 
Hvilken værdi har en dansk EOSC-node for dansk forskning, særligt set i forhold til forankring og brug 
af tjenester? 

o Det skal afdækkes, hvad der vil kunne være indeholdt i en national EOSC Node. 

Bilag:  
02_01_Opfølgning til DMRF efter Bestyrelsens strategiseminar 30.09.-01.10.2024 
02_02_Opfølgning fra DeiC Bestyrelsens strategiseminar 2024 Ppt.  

3. 

10:00 

Planlægning af fokusområder for 2025 inkl. opsamling vedrørende DMRF’s områder  
v. Kaare Aagaard og alle 
 
Kommentarer: 
Planlægning af mulige fokusområder for 2025 samt opsamling og gennemgang af DMRFs punkter fra 
tidligere møder.   
 

• Gennemgang af kommissoriet for DMRF  

• Opsamlingspunkter fra Strategiseminar: Communities of interest – ’videnshub’  

• Behov for FAIR DM tools  

• Erstatning for DeiC DMP  
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• Diskussion af merit for FAIR DM-praksisser  

• Afventer henvendelse: DMRF er bedt om at reviewe udkast til ny anmeldelsesbekendtgørelse 
for Rigsarkivet.  

 
Diskussion  
 

- Det vurderes at der er behov for at snakke med egne bestyrelsesrepræsentanter om hvordan 
DMRFs arbejde kan få mere værdi i bestyrelsen, før der lægges planer for nye opgaver 

- Der er fortsat behov for infrastruktur til håndtering af sensitiv data, da universiteterne stadig 
mangler løsninger. Det opleves desuden, at udviklingen af denne type infrastruktur er for 
langsom.  

 
Beslutning 
Der var enighed om at medlemmerne skal søge dialog med deres respektive 
universitetsrepræsentanter i bestyrelsen. Kaare vil videreformidle mødets indhold til Per, som vil 
påtage sig ansvaret for at indkalde til næste møde. 

 
Bilag: 

4. 

10:50 

Evt.  
v. Kaare Aagaard og alle 

Ingenting til eventuelt.  

 

11:00 Møde slut 
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